生命科学与技术学院研究生课程简介

	课程名称：高级微生物学
	课程代码：170.520

	课程类型：□ 博士专修课程    ■ 硕士专修课程

	考核方式：  全英文考试                            
	教学方式：全英文讲授

	适用专业：        微生物学
	适用层次：■ 硕士  □ 博士

	开课学期： 秋季
	总学时：32
	学分：2

	先修课程要求：微生物学、微生物遗传、微生物生理等

	课程组教师姓名
	职  称
	专  业
	年  龄
	学术方向

	张晓昱（负责人）
	教授
	微生物学
	54
	微生物生物学与生物技术

	杨洋
	副教授
	微生物学
	38
	微生物分子生物学

	马富英
	副教授
	微生物学
	41
	微生物生物学与生物技术

	课程负责教师留学经历及学术专长简介：
课程负责人张晓昱教授于2009年3月至5月访问美国华盛顿州立大学
张晓昱教授于2011年8月至9月访问美国华盛顿州立大学和德州农工大学
张晓昱教授长期以与纤维质能源、环境生物处理与修复、生物活性物质等相关的生物质及异生物质担子菌等微生物降解与转化为研究特色，从基因、蛋白质、物质代谢、分子生态等不同水平，重点突破纤维质能源、生物炼制、生物材料、生物活性物质等工业所需底物获取、抑制因子解除的生物质预处理及难降解有机污染物处理的技术瓶颈。主持国家973课题项，863重点课题2项，授权技术发明专利5件。发表学术论文115篇，其中SCI收录39篇，参编专著2部。执教本科生微生物学、环境生物技术、研究生高级微生物学、生物降解与转化等课程。

	课程教学目标：

本课程是在普通微生物学、分子生物学、酶工程等课程基础上，从分子水平更深层次阐述微生物理论基础，从微生物资源获取、能源微生物技术、环境微生物技术等热门话题讲述微生物技术。通过本课程的学习，使学生能从上述方面了解现代微生物的发展状况，具备从事微生物研究的能力。

课程大纲: 

第一章 微生物分子进化(6学时)

§1.1 微生物分子进化的原理
§1.2 细胞内产生遗传多样性的机制

§1.3 细胞间基因转移的机制
§1.4 基因产生与存留的机制

第二章 微生物分子细胞学及分化与发育调控(6学时)

§2.1 微生物细胞结构和功能新进展
§2.2 微生物形态分化与调控
第三章 微生物代谢调控及网络(6学时)

§3.1微生物代谢调控新进展

§3.2 微生物物质代谢和能量代谢的分子机制

§3.3 微生物次级代谢及调控

§3.4 微生物细胞水平的全局性调节

§3.5 代谢调控在生产上的应用
第四章 微生物分子多样性(4学时)

§4.1 微生物多样性新进展
§4.2极端环境微生物及其嗜极机制
§4.3未培养微生物及其开发、利用
§4.4 真核微生物多样性及利用
第五章 微生物资源获取技术（2学时）

第六章 能源微生物技术(2学时)

第七章 环境微生物技术(2学时)

第八章 工业微生物技术(2学时)

第九章 药物微生物技术(2学时)

	全英文教材： 

Madigan MT et al. Brock Biology of Microorganisms, 13th edition, 2010

	主要参考书：

1. Willey J, et al. Prescott’s Microbiology, 8th edition, 2010
2. 沈萍,陈向东. 微生物学. 高等教育出版社,2009

3．刘志恒. 现代微生物学. 科学出版社,2002


Syllabus of Graduate Courses in English 

in College of Life Science and Technology
	Course Name: Advanced Microbiology
	Course Code: 170.520

	Course Type:□ For Doctoral Students  ■ For Master Students

	Assessment:  Examination in English                           
	Teaching Language: English

	For Majors: Microbiology
	Level：■ Master  □ Doctoral

	Semester: Fall 
	Credit Hours: 32
	Credits: 2

	Prerequisite Courses: None

	Teachers
	Title
	Major
	Age
	Research Interests

	Xiaoyu Zhang (principal)
	Prof.
	Microbiology
	54
	Microbial Biology & Biotechnology

	Fuying Ma
	Assoc prof.
	Microbiology
	38
	Microbial molecular biology

	Yang Yang
	Assoc prof.
	Microbiology
	41
	Microbial Biology & Biotechnology

	Oversea Experience and Academic Expertise of the Course Principal Instructor:

Prof. Xiaoyu Zhang visited Washington State University for two months in 2009. In 2011, she visited Washington State University and Texas A&M University for two months again.

Prof. Zhang majors in biodegradation and bioconversion of biomass and xenobiotics, including cellulosic biofuels, biotreatment & bioremediation of environment pollutant, bioactive substances and so on. Prof. Zhang apply herself to break through the bottlenecks of substrate access technology, biopretreatment free from inhibitor in cellulosic biofuels, biorefinery, biomaterials and bioactive substances from gene level, protein level, metabolic level and molecular ecology.

As a principal investigator of the Major State Basic Research Development Program of China (2007CB210201), the National High-tech Research and Development Projects, National Natural Science Foundation project, prof. Zhang published 115 papers, including 39 SCI papers. 

Prof. Zhang teaches General Microbiology, Environmental Biotechnology for undergraduate students, Advance Microbiology and Biodegradation & Bioconversion for graduate students.

	Course Objectives: 
On the basis of general microbiology, molecular biology, enzyme engineering and so on, this course introduces students to the microbial theoretical basis from molecular level, to the microbial technology from microbial resources access, microbial technology for energy, microbial technology for environment. This course provides the skills and knowledge required to undertake a novel research project in microbiology.

Course Outline：
Microbial theoretical basis

Chapter.1  Microbial molecular evolution (6 hrs)

§1.1  Principle of Microbial molecular evolution

§1.2  Mechanism of intracellualr genetic diversity

§1.3  Mechanism of intercellualr gene transfer

§1.4  Mechanisms of gene establishment and survival
Chapter.2  Molecular & cellular microbiology, microbial differentiation (4 hrs)

§2.1  Progress on microbial cell structure and function

§2.2  Microbial differentiation and control
Chapter.3  Microbial metabolism & control (6 hrs)

§3.1  Progress on microbial metabolism & control
§3.2  Molecular mechanism for metabolic networks of substance & energy
§3.3  Microbial second metabolism & control
§3.4  Global cell regulatory mechanism

§3.5  Regulation and control of metabolism, and its application
Chapter.4  Microbial molecular diversity (6 hrs)

§4.1  Progress on microbial diversity
§4.2  Extreme microorganism and extremophilic mechanism
§4.3  Unculture microbe and its exploitation & utilization

§4.4  Diversity of Eukaryotic microorganism & utilization

Microbial technology (Special Topics in Microbiology)
Chapter.5  Access technology of microbial resources (2 hrs)
Chapter.6  Microbial technology for energy production (2 hrs)
Chapter.7  Microbial technology for environment protection (2 hrs)
Chapter.8  Industrial microbial technology (2 hrs)
Chapter.9  Microbial technology for medicine (2 hrs)

	Textbook: Madigan MT et al. Brock Biology of Microorganisms, 13/e, 2010

	  References: 
1. Willey J, et al. Prescott’s Microbiology, 8/e, 2010
2. 沈萍,陈向东. 微生物学. 高等教育出版社,2009

3．刘志恒. 现代微生物学. 科学出版社,2002



